
seţea piesei. Se pare însă că rolul a 
fost prea devreme atacat de tînăra in
terpréta, care nu posedă încă expe-
rienţa necesară pentru a duce eu bine 
la capăt o asemenea încercare. In 
-sehimb, colega ei, Zophra Lampert, in
terpréta Kattrinei, a izbutit o realiza-
re care cumulează elogiile tuturor cro-
nicarilor. 

Demisia lui Vilar şi criza 
teatrului francez 

Plecarea lui Vilar de la conducerea 
Teatrului National Popular din Pa
ris a impresionat profund opinia pu-
"blică din Franţa. Animatorul, directo-
rul şi principalul regizor al cunoscu-
tului teatru a avut de întîmpinat se-
Tioase dificultăţi în muncă, pentru a 
lua o asemenea hotărîre. Dar ce se va 
întîmpla de ai ci înainte eu teatrul lui? 
Pentru a răspunde acestei întrebări, 
revista „Arts" a întreprins o anchetă 
în rîndul oamenilor de teatru. Ansam-
blul lui Vilar reprezentînd unul din 
celé mai însemnate dintre teatrele 
franceze contemporane, ancheta a alu-
necat lesne pe panta unei dezbateri 
générale. Iată cîteva spicuiri din opi-
niile celor solicitaţi să răspundă. 

André Barsacq : „Trebuie să găsim 
o soluţie generală crizei teatrului în 
Franţa. Trebuie să eliberăm teatrul 
de taxe. Sîntem supuşi taxelor de par-
că am fi o industrie ruşinoasă... Tre
buie să creăm o asociaţie a specta-
torilor şi oamenilor de teatru, care 
să dispună de un buget de stat. Tre
buie să aducem la teatru şi clasele mij-
locii, care nu pot plâti un bilet eu 
optsprezeee franci... Trebuie să acţio-
năm repede, căci în doi ani nu vor 
mai exista decît directori-garajişti, iar 
noi vom fi înlăturaţi eu toţii — cîţi 
mai sîntem, patru sau cinci. Producă-
torii ne vor angaja, dar ei nu urmă-
resc decît beneficiul, vedeta. în A-
merica ei au sterilizat teatrul, care a 
fost obligat să renască în afară de 
Broadway". 

Raymond Rouleau : „Trebuie să mo-
dernizăm teatrele noastre naţionale, să 
depăşim spiritul lor de izolare, aspec-
tul lor de muzee istorice. Da, este 
necesară o ventilare serioasă. Teatrele 
noastre să creeze eu adevărat teatrul 
francez. Această idee este atît de pu-
ternică încît ea se va realiza eu si-
guranţă. Vom vorbi despre asta un an 
sau doi, dar va trebui să ajungem la 
realizarea acestui deziderat. Un vechi 
proverb flamand spune : nu se pot 
face pantaloni noi din stofă veche." 

Antoine Bourseiller : „Cu Jean Vi
lar, teatrul devenise act de vitejie. 
Odată cu el, arta teatrală a devenit o 
preocupare socială. Un public nou şi 
adevărat s-a pus în mişcare. El a în-
ceput să vină într-un loc anume, ştiind 
ce va găsi aici : stilul unui animator 
— nu ca pînă atunci parfumul unei fe-
mei întreţinute —, ideologia unei per-
sonalităţi care este, în acelaşi timp, 
un artist de admirât şi un om demn 
de toată stima. Iată de ce, astăzi, tea
trul are nevoie de personalităţi mar-
cante, de -«stele», în sensul în care 
Vilar, Claudel, Barrault, Brecht, 
Planchon, Laurence Olivier, Orson 
Welles sînt stele, adică adevăraţi con-
ducători care pot ilumina publicul... 
Soluţia este să-1 păstrăm pe Vilar 
acolo unde se află, unde a făcut to-
tul, să nu-1 lăsăm să piece, eel puţin 
să nu-1 lăsăm să piece de tot, pentru 
a nu lipsi noaptea atît de săracă în 
care se află teatrul de o stea atît de 
strălucitoare." 

Francois Billetdoux : „...Ce este esen-
ţial ? După părerea mea, nu suece-
siunea lui Vilar, ci însuşi viitorul lui. 
Un om de teatru este o apariţie rară 
şi efemeră. I se cuvine respect şi, în-
tr-o civilizaţie ca a noastră, respectul 
trebuie să se traducă în cifre şi mij-
loace pe măsura năzuinţelor acestui 
om de teatru... Cred că lucrul cel mai 
important este ca oamenii de teatru 
înalt calificaţi să poată dispune, îm-
preună, de mijloacele necesare pentru 
a-şi desfăşura activitatea pe plan na
tional şi international, fără să mai 
fie legati în mod unie şi individual de 
un donator de subventii, statul..." www.cimec.ro


